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Milé kolegyně, milí kolegové, 

  

ráda bych se s Vámi podělila o novinku, která bude pro mnoho z vás jistě 

užitečná. Česká bankovní asociace nedávno spustila nový web, ČBA 

Monitor, který jako jediný poskytuje na jednom místě přehledná a 

aktuální makroekonomická data, ale také statistiky za bankovní sektor a 

realitní trh. Kromě vývoje inflace nebo ziskovosti bank zde najdete 

například i informace o vývoji cen 

nemovitostí v čase a podle regionů. 

Doufám, že vás tato novinka nadchne a 

bude pro vás základním zdrojem 

informací o ekonomickém vývoji ČR a o 

bankovním trhu. 

 

Přeji Vám pohodové jarní dny a doufám, 

že brzy přijde i teplejší počasí. 

 

 

Monika Zahálková 

Výkonná ředitelka ČBA 

 

https://mailchi.mp/cbaonline/ba-news-15545428


 

 

ČBA představila nový web nabitý daty z trhu 

  

Česká bankovní asociace zprovoznila nové webové stránky ČBA Monitor, které 

přinášejí unikátní přehled makroekonomických a bankovních dat. Web 

obsahuje důležité statistiky, které jsou relevantní pro ekonomiku České 

republiky, a uživatelé si tak snadno mohou prohlédnout a porovnat různé 

indikátory. 

K dispozici jsou zde například přehledy vývoje klíčových makroekonomických 

ukazatelů jako například inflace, HDP, mzdy nebo indikátory důvěry. 

Kromě toho lze na webu ČBA Monitor najít i důležité bankovní statistiky. 

Zahrnují ziskovost bank, velikost bank, počet zaměstnanců, přehledný vývoj 

úvěrů a vkladů a mnohé další. Uživatelé také mohou sledovat vývoj hypoték a 

cen nemovitostí v čase i podle regionů. 

Portál ČBA Monitor je jedinečný tím, že na jednom místě shromažďuje data 

několika institucí – České národní banky, Českého statistického ústavu a 

Dataligence. Může tak být důležitým zdrojem informací pro akademiky, 

analytiky, novináře, podnikatele a všechny, kdo se zajímají o ekonomiku a 

bankovnictví v České republice. 

 

 

Podívejte se na nový web >>> 

https://www.cbamonitor.cz/
https://cbaonline.cz/v-obehu-jsou-stale-miliony-jiz-neplatnych-bankovek
http://www.cbamonitor.cz/


  

  

 

Systém stavebního spoření je 100% efektivní 
 

Stavební spoření, které na trhu existuje již třicet let, je extrémně efektivní. Poměr 

objemu úvěrů k naspořené částce totiž podle dat Ministerstva financí vzrostl na 

konci loňského roku na hodnotu 102,2 %, což je nejvyšší úroveň v historii stavebka. 

Všechny prostředky, které stavební spořitelny získají na vkladech od střadatelů, tak 

půjčí na bydlení. Ke spoření motivuje klienty nejen výhodné úročení, ale i státní 

příspěvek, díky němuž se úrokové sazby u spoření se stavebkem nyní pohybují nad 

6,5 % ročně. Stavební spořitelny tak v době vysoké inflace nabízejí jeden 

z nejvýhodnějších a nejbezpečnějších spořicích produktů. Pokud by stát příspěvek 

zrušil, tři čtvrtiny Čechů by podle výzkumu společnosti Ipsos o stavební spoření v 

budoucnosti už zájem neměly. Stavební spoření a úvěry od stavebních spořitelen 

však tvoří symbiotický vztah, kde jeden prvek podporuje druhý. 

Hello bank! končí na českém trhu 

 

Hello bank!, pobočka zahraniční banky BNP Paribas Personal Finance, začátkem 

dubna oznámila, že se po důkladné analýze všech možností rozhodla pozastavit 

https://www.stavebnisporitelny.cz/l/system-stavebniho-sporeni-je-100-efektivni/
https://www.hellobank.cz/novinky/2023/oznameni-bnp-paribas/
https://www.hellobank.cz/novinky/2023/oznameni-bnp-paribas/


 

svoji činnost na českém trhu. Ukončení činnosti bude probíhat v několika fázích. Od 

dubna již banka nenabízí nové produkty, pro stávající klienty se v tuto chvíli nic 

nemění, všechny produkty banky zůstávají dále aktivní 

Bankovní sektor v EU/EHP vykazuje silné kapitálové a 
likviditní poměry 

 

Evropský orgán pro bankovnictví (EBA) zveřejnil minulý týden svůj čtvrtletní Risk 

Dashboard (RDB) spolu s prvním vydáním RDB o minimálních požadavcích na 

vlastní zdroje a způsobilé závazky (MREL). Volatilita vlastního kapitálu a dluhu bank 

v EU/EHP byla silně ovlivněna událostmi souvisejícími se Silicon Valley Bank (SVB) a 

Credit Suisse, ačkoli přímá expozice bank EU/EHP vůči těmto bankám byla podle 

údajů z dohledových výkazů za 4. čtvrtletí 2022 omezená. Ukazatele kapitálu a 

likvidity bank zůstávají silné a ziskovost nadále roste. Banky ve 4. čtvrtletí 2022 

zvýšily svůj kapitálový poměr a udržely vysoké ukazatele likvidity. Ukazatele za ČR 

dosahují lepších hodnot, než jsou průměrné hodnoty EU. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

Podíl nevýkonných úvěrů klesá 

 

Podle dat České národní banky bylo ke konci února u nefinančních podniků 

evidováno pouze 3,29 % nevýkonných úvěrů, což v korunovém vyjádření 

představuje pokles na 41,1 miliardy Kč. V případě živnostníků klesá podíl 

https://www.eba.europa.eu/robust-eueea-banking-sector-shows-strong-capital-and-liquidity-ratios
https://www.eba.europa.eu/robust-eueea-banking-sector-shows-strong-capital-and-liquidity-ratios


nevýkonných úvěrů již řadu měsíců, meziročně o více než jeden procentní bod 

z 6,09 % na 5,06 %. U domácností se rovněž objem nevýkonných spotřebních 

úvěrů snížil z 4,48 % na 3,97 %. Samostatně sledovanou kategorií jsou úvěry 

na bydlení, které tradičně patří k těm nejspolehlivějším z hlediska splácení. 

Meziročně klesl podíl hypoték po lhůtě splatnosti více než 90 dní z 0,71 % na 

0,57 %, čímž vyrovnal dosavadní rekord z listopadu loňského roku. 

 

 

Miroslav Zámečník  

hlavní poradce ČBA 

 

více zde >>> 
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Miroslav Zámečník  

hlavní poradce ČBA  

více zde >>> 

 

 Zájem o eurové úvěry pořád roste 

Loni se s plnou silou projevil důsledek toho, jak se 

odpoutaly měnověpolitické sazby ČNB a Evropské 

centrální banky, na ně navázané tržní sazby a rozdíl v ceně úvěrů v eurech a 

korunách. Zatímco dynamika úvěrů podnikům meziročně stagnovala (+0,9 %), 

úvěry v cizích měnách narostly – především v euru, a to o 130 mld. na 574,4 

mld. korunového ekvivalentu. Část z nich firmy otáčejí do korun na vkladových 

účtech – vklady firem vzrostly meziročně o více než 16 %, meziměsíčně o 2,6 

%. Naopak stále platí, že domácnosti včetně živnostníků se do eurových půjček 

nehrnou, což je vzhledem ke kurzovému riziku dobře; smysl to dává těm, kteří 

mají v cizí měně i příjmy. 

 

https://www.cbamonitor.cz/aktuality/podil-nevykonnych-uveru-jen-33
https://www.cbamonitor.cz/aktuality/podil-nevykonnych-uveru-jen-33


Miroslav Zámečník, 

hlavní poradce ČBA      

více zde >>> 

 

 

K odběrům komentářů Jakuba Seidlera, hlavního ekonoma ČBA, se 

můžete přihlásit zde.  

 

 

 

  

 

Prezident podepsal úpravu informační 

povinnosti správců fondů 

 

 

Prezident Petr Pavel podepsal úpravu zákona o investičních společnostech a 

investičních fondech, podle které nově nebudou muset správci vybraných 

fondů kolektivního investování poskytovat investorům některé klíčové 

informace dvojmo. Novela zákona totiž zavádí pravidlo, že určité klíčové 

informace lze poskytnout i podle jiného právního předpisu EU než dosud. 

Jedná se o technickou změnu, která nemá dopad na věcnou stránku právního 

předpisu. Navrhovanou změnu muselo Česko zavést kvůli implementaci 

evropského právního předpisu, jinak by se vystavilo riziku řízení ze strany 

Evropské komise a také pokutě. 

 

 

 

https://www.cbamonitor.cz/aktuality/podil-nevykonnych-uveru-jen-33
mailto:news@cbaonline.cz?subject=P%C5%99ihl%C3%A1%C5%A1ka%20k%20odb%C4%9Br%C5%AFm%20koment%C3%A1%C5%99%C5%AF&body=P%C5%99ihla%C5%A1uji%20se%20k%20odb%C4%9Br%C5%AFm%20koment%C3%A1%C5%99%C5%AF%20Jakuba%20Seidlera%2C%20hlavn%C3%ADho%20ekonoma%20%C4%8CBA.%20
https://www.senat.cz/xqw/xervlet/pssenat/htmlhled?action=doc&value=107139
https://www.senat.cz/xqw/xervlet/pssenat/htmlhled?action=doc&value=107139


 

  

  

 

 

Global Money Week v ČR již 
pošesté 

V týdnu od 20. března 2023 se v ČR a dalších 

176 zemích konala kampaň Global Money Week 

(GMW), kterou pořádá OECD. Cílem iniciativy je 

bojovat proti chudobě, zvyšovat povědomí o 

finančním vzdělávání a zajistit, aby lidé získávali 

dovednosti k uskutečňování správných 

finančních rozhodnutí. Do letošního ročníku 

s podtitulem „Mysli na svou budoucnost, 

nakládej s penězi chytře!“, se v ČR zapojilo přes 

31 338 účastníků. Součástí této iniciativy byla 

tradičně i soutěž European Money Quiz, jejímž 

organizátorem v ČR je ČBA. 

 

 

 

  

  

https://www.mfcr.cz/cs/aktualne/tiskove-zpravy/2022/sesty-rocnik-global-money-week-v-cesku-j-47160
https://www.mfcr.cz/cs/aktualne/tiskove-zpravy/2022/sesty-rocnik-global-money-week-v-cesku-j-47160
https://www.mfcr.cz/cs/aktualne/tiskove-zpravy/2022/sesty-rocnik-global-money-week-v-cesku-j-47160


 

 

 

 

 

 

 

 

 



  

Stavební spořitelny hrají ve financování udržitelných 
rekonstrukcí klíčovou roli 
 

Debaty o budoucnosti stavebního spoření 

nabraly v posledních měsících na 

obrátkách. Probíhají intenzivní jednání o 

podobě státního příspěvku i o zapojení 

stavebních spořitelen do energetické 

transformace domácností. Na to, jakou 

roli by v úsporách státu mohlo sehrát 

stavebko, jsme se zeptali Libora 

Vošického, předsedy Asociace českých 

stavebních spořitelen a předsedy 

představenstva Stavební spořitelny České 

spořitelny (Buřinky). 

 

Jak vnímáte snahy státu ušetřit 

v rozpočtu i za cenu zrušení státního 

příspěvku ke stavebnímu spoření? 

Snaha Ministerstva financí uspořit na výdajové 

straně státního rozpočtu je chvályhodným 

krokem. Nemělo by se ale jednat o slepé škrty 

bez rozmyslu nad jejich dopady. Situace na 

trhu s energiemi za poslední rok jasně ukázala zranitelnost domácností. Na 

příspěvku na bydlení kvůli drahým energiím stát vyplatí až 8 miliard ročně. 60 % 

českých domů je totiž energeticky neúčinných. Zbytečně nám uniká teplo, které 

ovšem draze platíme. Evropská unie proto přichází s plánem na masivní vlnu 

rekonstrukcí, které zjednodušeně spočívají v lepším zateplení a větším využívání 

obnovitelných zdrojů. Abychom mohli splnit naše závazky k ochraně klimatu, je 

třeba rekonstruovat alespoň 3 % bytového fondu ročně, což podle odborníků 

znamená roční náklady ve výši 60 miliard korun. Dotace však pokryjí jen část těchto 

nákladů. 

 

Ve státním rozpočtu ale není dostatek peněz, které by se na tyto 

rekonstrukce daly nad rámec dotací využít. Stavební spořitelny již 

několikrát avizovaly, že jsou v tomto připraveny pomoci. Jak by to podle 

vás mohlo vypadat? 

Základem financování udržitelných rekonstrukcí je zapojení soukromého kapitálu 

(např. vklady drobných střadatelů u stavebních spořitelen). Evropská směrnice o 



 

energetické náročnosti budov dokonce ukládá státům povinnost vytvářet podmínky 

pro spolupráci veřejného a soukromého sektoru. Ukázkovým příkladem je právě 

spolupráce se stavebními spořitelnami. Nyní stát díky podpoře 4,2 miliardy korun 

ročně ovlivní, kam směřují pravidelné roční investice v objemu kolem 60 miliard 

korun od drobných střadatelů. Všechny peníze, které si lidé uloží u stavebních 

spořitelen, jsou totiž použity k poskytování úvěrů účelově vázaných na bydlení. 

Zároveň je po ukončení vázací doby cca 60 % vkladů na stavebním spoření použito 

na bydlení. Většina peněz tedy slouží k podpoře bydlení dvakrát. Při zrušení státní 

podpory by stát o tento nástroj přišel. 

 

Jakou roli by tedy mohly mít stavební spořitelny do budoucna? 

Než aby si stát budoval novou produktovou a distribuční infrastrukturu a poskytoval 

prostředky na obnovu bytového fondu ze státního rozpočtu, bude pro něj 

efektivnější, když bude spolupracovat se stavebními spořitelnami a využije 

soukromý kapitál drobných střadatelů. Jsem přesvědčen, že v tomto případě je 

efektivita vynaložené státní podpory na stavební spoření násobně vyšší, nemluvě o 

možnosti jejího využití pro adresnou distribuci dotací z evropských fondů. 

 


